
Czytaj dziecku 

Czytanie to wielka przyjemność, ale i nauka wpływająca na rozwój dziecka. 

Dlatego warto czytać swoim Pociechom już od urodzenia. Dziecko nie do końca 

rozumie znaczenie wszystkich słów, ale słyszy Twój głos i intonację, czuje rytm 

wypowiadanego tekstu i płynące z niego emocje. Dzięki temu rozwija się 

intelektualnie i społecznie. Zobacz, jakie korzyści przynosi wspólna lektura na 

różnych etapach rozwoju Twojego dziecka: 

 

czytanie w wieku 0 – 3 lata 

 buduje więź emocjonalną, daje dziecku poczucie bliskości i 

bezpieczeństwa, 

 usprawnia koordynację wzrokowo-ruchową, 

 uczy myślenia przyczynowo-skutkowego, kojarzenia faktów i wyciągania 

wniosków, 

 wspomaga rozwój mowy poprzez przyswajanie intonacji i melodii języka, 

 uspokaja, wzmacnia poczucie przynależności do rodziny, 

 dostarcza podstawowej wiedzy o otaczającym świecie, np. o ludziach i 

przedmiotach, 

 przekazuje wzorce osobowe, 

 uczy wyrażać własne potrzeby i oczekiwania wobec innych. 

 

czytanie w wieku 3–6 lat 

 daje dziecku wiedzę o sobie i otaczającym go świecie, 

 rozwija kompetencje poznawcze, 

 pomaga poznać, nazwać i wyrażać emocje, a także pokazuje, jak sobie z 

nimi radzić, 

 usprawnia myślenie, pamięć i mowę, 

 uczy rozróżniać świat zewnętrzny od świata odczuć i wrażeń, 

 pomaga oswoić trudne tematy i pokonywać lęki, 

 daje nowe wzory osobowe oraz wskazówki, jak postępować w nieznanych 

dotąd sytuacjach, 

 rozwija zainteresowanie słowem pisanym oraz rozbudza w dziecku 

gotowość do nauki samodzielnego czytania, 



 jest dla dziecka czasem relaksu, pozwalającym na odreagowanie emocji, 

 rozwija kreatywność i wyobraźnię, 

 uczy rozwiązywać problemy oraz wyciągać logiczne wnioski, 

 jest świetnym pretekstem do rozmowy i wyprawy w miejsca związane z 

jej tematem. 

czytanie w wieku 6–10 lat 

 

 pomaga dziecku odnaleźć się w nowej rzeczywistości, jaką jest szkoła, 

 pozwala rozwijać hobby, zainteresowania i zaspokoić ciekawość, 

 ułatwia przyswajanie wiedzy i zapamiętywanie informacji, 

 wzbogaca słownictwo, 

 rozwija umiejętność swobodnego wypowiadania się i myślenia, 

 umacnia więź z rodzicami i dziadkami, 

 rozbudza i kształtuje wrażliwość emocjonalną, 

 daje wewnętrzną siłę do radzenia sobie z trudnościami, 

 pokazuje, jak panować nad własnymi emocjami, 

 kształtuje osobowość oraz poczucie własnej wartości, 

 uczy oceny swojego zachowania z moralnego punktu widzenia, 

 pomaga rodzicowi zrozumieć emocjonalny i społeczny rozwój swojego 

dziecka. 

 

 

 

Jak zachęcić dziecko do czytania książek? 

 

Zadajesz sobie pytanie: jak zachęcić do przeczytania książki swoje dziecko? 

Pociecha niechętnie czyta lektury szkolne? Zachęta do czytania książek musi 

być wyważona i przede wszystkim – przemyślana. Jak zachęcić dzieci do 

czytania?  

 

Po pierwsze: wybierzcie odpowiednią książkę, dopasowaną do wieku i 

zainteresowań dziecka. Możecie wybrać się do księgarni razem i wspólnie 

pobuszować po półkach. Jak zachęcić 6 latka do czytania? Pozwól mu wybrać 

książkę, która go zaciekawi, rzecz jasna, odpowiednią dla jego wieku.  

 

Po drugie: zachęcenie dzieci do czytania książek może bazować na przykładzie. 

Dzieci, zwłaszcza te młodsze, często chcą naśladować rodziców, dlatego, pokaż 



dziecku, że Ty również czytasz! Możecie ustalić codzienny rytuał polegający na 

rodzinnym czytaniu: siadacie razem, ale każde z Was ma własną lekturę.  

 

Po trzecie: jeżeli zastanawiasz się, jak zachęcić kogoś do przeczytania książki, 

bądź cierpliwy, szczególnie w przypadku dzieci. Jeżeli konkretna książka nie 

zainteresuje Twojej pociechy, nie zniechęcaj się, podsuń mu kolejną!  

 

Po czwarte: jak zachęcić uczniów do czytania? Co zrobić, jak zachęcić do 

czytania lektur? Możesz „sprzedać” dziecku kilka najważniejszych ciekawostek 

na temat konkretnej książki, by zyskać jego zainteresowanie (oczywiście, nie 

zdradzając fabuły). Spróbuj w ciekawy sposób przedstawić osobę autora książki, 

ale pamiętaj – przekazywane informacje dostosuj do wieku dziecka.  

 

Jak zachęcić młodzież do czytania książek? 

 

A co z nastolatkami? Jak zachęcić młodzież do czytania książek? Co zrobić, 

żeby młode osoby chętniej spędzały wolny czas na czytaniu?  

 

• Jak można zachęcić młodych ludzi do czytania książek? Przede wszystkim, 

podsuwając im odpowiednie pozycje! Zastanów się, czym interesuje się osoba, 

której chcesz przybliżyć przyjemność płynącą z czytania? Jakie jest jej hobby? 

Odpowiadając na te pytania łatwiej będzie Ci dopasować stosowną lekturę.  

 

• Jak zachęcić ucznia do czytania książek? W tym przypadku zachęta do 

przeczytania książki musi być umiejętnie opracowana – warto zastanowić się, 

jakie są indywidualne preferencje konkretnej osoby. Jak zachęcić nastolatków 

do czytania? Może która z omawianych lektur była przedmiotem ich 

szczególnego zainteresowania? W takim przypadku, zastanawiając się, jak 

można zachęcić do czytania książek, ciekawym rozwiązaniem może być 

podsunięcie młodemu człowiekowi książki o podobnej tematyce. 
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